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Prve novice o tem, da si je Mirko Tuš,
glavni lastnik skupine Engrotuš in najbo-
gatejši Slovenec, kupil v Braziliji zaliv, kjer
na bi zgradil turistične objekte v vredno-
sti okoli desetih milijonov evrov, so bile
objavljene v časopisu Finance že leta 2007,
vendar teh neuradnih podatkov v En-
grotušu takrat niso potrdili. Enako je tu-
di danes, saj so nam iz službe za odnose z
javnostjo Tuš Holdinga sporočili, da je ta
pristojna zgolj za dajanje informacij o po-
slovanju in delovanju posameznih družb
v okviru holdinga, zato nam ne morejo
odgovoriti na naša vprašanja.

Luksus glavnega investitorja
Po naših zadnjih podatkih je načrtova-
na gradnja stanovanj ob obali že v sklep-
ni fazi, kar smo lahko ugotovili tudi na
spletnih straneh. Tam smo našli ime
Ljubljančana Vita Čamernika, enega iz-
med prvih Slovencev, ki so jadrali oko-
li Južne Amerike na Antarktiko, Čamer-
nik pa naj bi bil tudi eden izmed inve-
stitorjev gradnje stanovanj v Combucu.
Ker se Čamernik tudi v Braziliji, kamor
se je preselil pred osmimi leti, ukvarja s
kajtanjem, je bil to zagotovo dovolj do-
bro znamenje, da zelo dobro pozna Mir-
ka Tuša in njegovo družino; Tuš, njegova
hči in sin so strastni ljubitelji tega špor-
ta.
V vasici Combuco z dva tisoč prebival-
ci, ki je ob čudoviti peščeni plaži in le tri-
deset kilometrov oddaljeni od večmi-
lijonskega mesta Fortaleza, je Čamer-
nik ustanovil nepremičninsko agenci-
jo, obenem skrbi za javno predstavlja-
nje vse bolj priljubljenega kajtanja. Zara-
di primernega vremena so prav tu nad-
vse idealne razmere za ta šport, kar nam
je v telefonskem pogovoru povedal pre-
senečeni Čamernik, ki kar ni mogel ra-
zumeti, da smo ga povsem naključno na-
šli po spletu: »Skoraj nikjer ni tako toplo,
podnevi je okoli 30 stopinj Celzija, ponoči
pet stopinj manj, tudi voda je topla, oko-
li 27 stopinj. Medtem koje drugje kamni-
ta obala, je tu peščena. Slabo vreme je le
aprila in maja, a letos je drugače. Možno-
sti za kajtanje so več kot idealne, ker piha
tudi močan veter. Combuco je za kajtanje
tako kot Kranjska Gora za smučanje. Se-
veda so tudi drugi športi, med njimi na-
vadno srfanje. Prav tuje bilo svetovno pr-
venstvo v jadranju.«
Prav zato si je v Combucu poleg drugih
Evropejcev kupilo vile s posestvom že šest
Slovencev, vsi pa so povezani s športom.
Slovenci živijo tod kot sosedje, po opisu
Čamernikovega posestva pa lahko sodi-
mo, da imajo podobna posestva tudi dru-
gi. Čamernik nam je povedal, da je nje-

gova hiša velika okoli dvesto kvadratnih
metrov, v njej so štiri spalnice, na pose-
stvu, velikem 1.500 kvadratnih metrov, je
kljub neposredni bližini peščene plaže ba-
zen.
Da Tuš preživlja počitnice v Combucu,
potrjujejo fotografije v foto galeriji sple-
tne strani, kjer oglašujejo vasico Cum-
buco. Ta je predstavljena kot paradiž s
sončno plažo, ob kateri je mogoče kupiti
stanovanja, ki bodo pripravljena za vse-
litev že letos. Čamernik nam je povedal,
daje delni investitor teh stanovanj, zato
jih tudi nekaj prodaja, v preostala stano-
vanja so investirali lastniki. Stanovanj v
Combucu doslej ni bilo, le hiše; cena sto
kvadratnih metrov velikega stanovanja
znaša 130.000 evrov, hišo z bazenom pa
je mogoče kupiti že za 100.000 evrov.
Ko smo ga vprašali, ali je glavni investi-
tor stanovanjskih hiš morda Mirko Tuš,
nam tega ni hotel potrditi, čeprav smo iz
zanesljivih virov vendarle izvedeli, da je
naša informacija točna. Ob tem smo še
izvedeli, da v Braziliji sploh ni dovoljena
gradnja stanovanj tik ob plažah, zato je
toliko bolj presenetljivo, daje bila ta mo-
žnost dana investitorju na novo zgraje-
nih stanovanj. Prav zaradi prepovedi naj
bi se zelo zapletalo pri pridobitvi grad-
benega dovoljenja, potem pa je nenado-
ma nastala sprememba; palme ob obali
so izginile in gradnja se je lahko čude-
žno začela.
Drago Urankar v središču
pozornosti
Na seznamu Slovencev, ki so se med pr-
vimi preselili v Brazilijo že kmalu po slo-
venski osamosvojitvi, izstopa ime Draga
Urankarja. Pred odhodom v Brazilijo leta
1993 se je v Sloveniji ukvarjal z gradbeni-
štvom, bil je tudi četrtinski lastnik (četr-
tino je imela njegova nekdanja žena) brez-
carinskih prodajaln Regal ob meji s Hrva-
ško. Te je ustanovil skupaj s Stankom Po-
laničem, ki ima s partnerji v lasti Intering
holding (največji slovenski zasebni hol-
ding); Urankar naj bi bil s Polaničem tudi
soustanovitelj DZU Hram. Takrat naj bi
bil prav Urankar zaslužen, to nam je ome-
nil v telefonskem pogovoru, »za lansira-
nje Darka Horvata v orbito«.
Medtem ko je Darko Horvat postal naj-
večji pidovski bogataš, Polanič pa si je če-
dalje bolj gradil svoj gradbeno-kmetijsko-
trgovski imperij ter postal ne le najboga-
tejši Prekmurec, temveč tudi eden najbo-
gatejših Slovencev, si je Urankar v Brazi-
liji na novo ustvaril družino ter leta 2000
pridobil še brazilsko državljanstvo. Sku-
paj z nekdanjim novinarjem Matjažem
Cokanom, ki je prišel v Brazilijo prav na
Urankarjevo pobudo pred petimi leti, vo-

dita podjetje Urankar Brasil Ltd. Po bese-
dah Draga Urankarja je glavna dejavnost
podjetja svetovanje pri nakupu nepremič-
nin ob vstopu na brazilski trg; konkretno
to pomeni, da lahko tudi vsakemu posa-
mezniku uredi celo hišico za 4.000 evrov
skupaj z vpisom v zemljiško knjigo.
Urankar je ustanovil tudi Slovenski po-
slovni klub, zato k njemu prihajajo števil-
ni znani Slovenci. Za to je slovenska jav-
nost izvedela zlasti potem, ko so bili v me-
dijih objavljeni članki, da je bil pri njemu
na počitnicah Borut Likar, nekdanji prvi
policist. Urankar v pogovoru prostodušno
prizna, da je Likar njegov dolgoletni prija-
telj, ki si je tako kot vsak drug, ki si želi
obiskati Brazilijo, kupil letalsko vozovni-
co za šeststo evrov. Urankar nam je potr-
dil, da je bil pri njemu na obisku nekdanji
predsednik države Milan Kučan, gostil je
tudi druge slovenske politike, novinarje,
med njimi Bojana Budjo; na obisk naj bi
kmalu prišla novinarka Večera Nada La-
utar, k njemu naj bi prihajali tudi popo-
tniki. Med njegove prijatelje se uvršča ce-
lo pesnik Niko Grafenauer, nekdanji ure-
dnik Nove revije, ki je za Urankarja zapi-
sal: »Kdor je prijatelj in nistrankar, ni dru-
gačen kot Urankar.«

Boško Šrot, ljubitelj eksplozivne
države
V širšem prijateljskem krogu je tudi Bo-
ško Šrot, s katerim se poznata že dobrih
petindvajset let, saj je Urankar doma iz
Laškega, kjer ima še vedno družinsko hi-
šo, ki celo meji na posestvo Boška Šrota.
»Ne bom rekel, da smo družinski prijate-
lji, je pa res, da sem ga skupaj z njegovi-
ma bratoma že večkrat povabil na obisk,
tako kot vse druge. Sicer pa mi kot Lašča-
nu ni bilo všeč, kar se je zgodilo z dvesto-
letno tradicijo Pivovarne Laško, a če ne
bi bil Boško, bi bil kdo drug. Vendar se na
stara leta ne bom igral s tajkunom,« je po-
vedal Urankar. Hkrati je potrdil že obja-
vljeno novico v časopisu Finance, da je bil
Boško Šrot z ženo Anico letos na počitni-
cah v Riu de Janeiru, kjer naj bi se pov-
sem naključno srečal z Urankarjevim pri-
jateljem in poslovnim partnerjem Kristi-
janom Verbičem, predsednikom Vzaje-
mnega združenja malih delničarjev; to
je zoper vse sklepe ponovljene skupščine
Pivovarne Laško, d. d., z dne 31. avgusta
2009, vložilo ničnostno tožbo (ugotovitev
ničnosti pravnega posla).
O tem smo povprašali tudi Verbiča, ki
nam je potrdil Urankarjeve besede, a nam
še povedal, da so mediji njegovo resnično
naključno srečanje - v Braziliji je bil le na
počitnicah, v Riu de Janeiru pa se je srečal
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z brazilskim predsednikom organizator-
jev investitorjev - napačno interpretirali.
V brazilskem Sao Paulu je bil sicer že pred
dvema letoma, ker je tam potekal kongres
Svetovne federacije investitorjev. Takrat
si je ogledal rafinerije in rudnika, investi-
torski sejem, obiskal pa je tudi Urankarja.
Zato ni presenetljivo, da je Verbič Uran-
karja predstavil na spletnih straneh zdru-
ženja, in sicer kot uglednega slovenskega
poslovneža, ki pri vstopanju na brazilski
trg izdatneje sodeluje z velenjskim Gore-
njem in celjskim Cetisom. Verbič je v po-
govoru za naš tednik povedal, da se njiho-
vo združenje malih delničarjev izjemno
zanima za sodelovanje z Brazilijo, trenu-
tno najbolj vzpenjajočo se državo vse do
Rusije.
Tudi Dragu Urankarju pomeni njegovo
poslovno delovanje v Braziliji, pravi ji »ve-
lika ekspanzijska posoda«, izziv: »Nekoč
so Slovenci pred izselitvijo prodajali svoj
grunt, danes je malo drugače. Brazilija, ta
zeleni kontinent, kije kar petkrat večji od
Evrope, je sicer zelo draga, a v njej lahko
uspeš. Tu zaradi podnebnih razmer trikrat
žanjejo žito, število bogatašev se šteje v mi-
lijonih, kar potrjuje tudi objava najboga-
tejših Zemljanov na Forbesovi lestvici.« V
Slovenijo se še vedno vrača trikrat letno,
ob tem pa zagrenjeno ugotavlja, da je vse
to, kar se dogaja v Sloveniji, je le še osta-
nek tega, kar je bila njegova domovina:
»Boli me, da je vse le še osredotočeno oko-
li oddaj, kot so Big Brother, Kmetija, teh
'buzerantov', povezanih z afero bulmasti-
fi, imam dovolj. Crknjeni psi, to ne more
biti moja domovina! Raje se zakopljem v
delo, ki pa pri meni ni povezano z nobe-
nimi 'triper kombinacijami', četudi se ni-
mam za nobenega svetnika.« Sicer pa naj
bi si Urankar na svojem posestvu ustva-
ril Slovenijo v malem; njegovi deklici, ki
ju ima v zakonu z Brazilko in ki ju ljubko-
valno imenuje moja zamorčka, govorita
slovensko, na njihovem domu pripravljajo
slovenske jedi, poslovnim brazilskimpar-
tnerjem s svojim Slovenskim poslovnim
klubom predstavlja slovensko kulturo.

Davčna uprava brez uradnih
evidenc
Podatka o tem, koliko je Slovencev, ki ži-
vijo v Sloveniji in imajo slovensko drža-
vljanstvo, obenem pa so lastniki posestev
Braziliji, nismo mogli izvedeti. Na brazil-
skem veleposlaništvu nimajo teh podat-
kov, iz Davčne uprave Slovenije pa so nas
obvestili, da izmenjava konkretnih po-
datkov ni mogoča, saj Slovenija za zdaj
še nima sklenjenega sporazuma o izogi-
banju dvojnemu obdavčenju dohodka in

premoženja z Brazilijo. »Zavedamo se dej-
stva, da imajo posamezniki posestva tudi v
Braziliji, zato je ministrstvo za finance že
leta 2000 dalo prvo pobudo za začetek po-
gajanj za sklenitev sporazuma, a žal Bra-
zilija doslej še ni odgovorila,« nam je poja-
snila Tjaša Naraločnik iz davčne uprave.
Povedala je, da imajo tako namesto ura-
dnih evidenc le podatke iz (anonimnih)
prijav, vprašanj zavezancev ter iz medij-
skega poročanja.
Martin Kostanjšek, vodja predstavništva
slovenskega gospodarstva v brazilskem
Sao Paulu, ki deluje v okviru Javne agen-
cije Republike Slovenije za podjetništvo in
tuje investicije (JAPTI), nas je nato obve-
stil, da je pri vstopu na brazilski trg v sti-

kih z okoli 50 do 60 slovenskimi podjetji
letno. Na vprašanje, ali ve, s kakšno dejav-
nostjo se v Braziliji ukvarjata Mirko Tuš
in Boško Šrot, za katerega so se ob njego-
vem zadnjem obisku Brazilije že razširi-
le nepreverjene vesti, da naj bi tam kupo-
val posestvo, nam je Kostanjšek še poja-
snil, da se nobeden izmed omenjenih ni
nikoli obrnil na njihovo predstavništvo za
pomoč, zato nimajo nobene informacije:
»Sicer pa dobro sodelujemo s tamkaj žive-
čimi Slovenci, ki so povezani v Zvezo Slo-
vencev v Braziliji. Predvsem gre za pomoč
pri iskanju poslovnih partnerjev za sloven-
ska podjetja.«
Podobni so bili tudi odgovori Tineta Vi-
voda, veleposlanika v Argentini, ki je še
vedno postavljen za območje Brazilije,
prav tako pojasnilo Martina Črnuglja,
predsednika Zveze Slovencev v Brazili-
ji. Na vprašanje, ali ve, kateri Slovenci, ki
živijo v Sloveniji, kupujejo v Braziliji po-
sestva, se je izgovoril na varovanje oseb-
nih podatkov. Po podatkih JAPTI v Bra-
ziliji delujeta dve slovenski podjetji, po-
leg Iskre do Brasil Autoeletrica Ltda tu-
di izjemno uspešni Prevent Thierrv Bra-
sil Ltda; doslej so javno omenjali podje-
tje Kolektor. Po zadnjih podatkih naj bi
v Braziliji odprlo svoje predstavništvo
Gorenje, ali je na brazilskem trgu z na-
kupom plantaž kave dejaven tudi Caf-
te Tropic Žalec, d. o. o., pa smo povpra-
šali njegovega lastnika Darka Sukiča: »V
Braziliji sem že bil, vendar nisem lastnik
nobenih plantaž. Poslujem lepo multina-
cionalkah.« Njegovo podjetje se ukvarja s
praženjem in pakiranjem kave, arašidov,
pakiranjem servirnega sladkorja in pre-
prodajo drugih suhih oreščkov, kot so le-
šniki in pistacije.

»Brazilija m pralnica denarja«
Kot dober poznavalec Brazilije med Slo-
venci najbolj izstopa Bogdan Šalej, ki se
je preselil v Brazilijo pred petdesetimi
leti, danes pa je v Ljubljani predsednik
Centra za Latinsko Ameriko. V Brazili-
ji si je ustvaril družino, njegova žena De-
borah Vainer Barenboim pa je celo bra-
zilska veleposlanica v Sloveniji. Kot je Ša-
lej doslej že večkrat javno povedal, je na-
kup nepremičnin v Braziliji, ki se je edi-
na izmed vseh držav povsem izognila fi-
nančni krizi, dober. Nepremičnine so v
primerjavi z Evropo poceni, seveda mo-
raš biti pri nakupu previden, četudi Bra-
zilija velja za izjemno urejeno pravno dr-
žavo: »Pranje denarja je pri njih zelo re-
sna zadeva, kar pomeni, da ne moreš pri-
ti v Brazilijo s kovčkom denarja, ne da bi
pred tem pojasnil njegov izvor. Na vpogled
so dokumenti, ki so stari tudi čez trideset
let. Tako previdni so zato, ker so prav v
Braziliji po drugi svetovni vojni prali de-
nar vojnih zločincev.« Zanimivo je, da je
Šalej s svojimi predlogi vplival na spre-
jem izjemno stroge zakonodaje, glavni
razlog pa je v njegovem prijateljskem so-
delovanju s tamkajšnjim uradom mini-
strstva za finance, ki pripravlja tako po-
membno zakonodajo.
Po njemu dostopnih podatkih Slovenci
največ kupujejo na severozahodu Brazi-
lije, v zvezni državi Bahia, kjer sta glav-
na posrednika pri nakupu prav Drago
Urankar in Vida Lajovic, doslej pa naj bi
zemljišča kupilo 200 Slovencev. Število
tam živečih Slovencev se je povečalo, še
vedno pa jih je v primerjavi s sosednjo
argentinsko skupnostjo izjemno ma-
lo. Kot je znano iz podatkov Zveze Slo-
vencev v Braziliji, ki ji predseduje Mar-
tin Črnugelj, so se Slovenci v preteklosti
preseljevali v Brazilijo v treh tokovih: pr-
vemu pred prvo svetovno vojno je sledil
val med obema vojnama, nato znova po
drugi svetovni vojni. Vseh naj bi se pre-
selilo okoli 6.000, toda danes so številke
že povsem drugačne. V večmilijonskem
Sao Paulu naj bi se v Zvezi Slovencev v
Braziliji družilo okoli 150 Slovencev, po
podatkih brazilskega veleposlaništva v
Sloveniji pa naj bi bilo v tem velemestu
približno 3.000 Slovencev. Manjše sku-
pnosti Slovencev naj bi bile še v drugih
mestih, največ v zvezni državi Minas Ge-
rais, v mestu Belo Horizonte.
Z namenom krepitve gospodarskega so-
delovanja med Slovenijo in Brazilijo so se
v letošnjem letu že srečali gospodarstve-
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niki Brazilije in Slovenije ter spregovorili
o novih možnostih sodelovanja. V ta na-
men je bil podpisan tudi memorandum o
sodelovanju med Javno agencijo za pod-
jetništvo in tuje investicije, ki ji predse-
duje Igor Plestenjak, in sorodno brazilsko
agencijo Apex, obe delegaciji pa sta obi-
skali velenjsko Gorenje in Luko Koper.
Prav slednja bi lahko postala vstopna toč-
ka za pomemben del brazilskega izvoza v
države Srednje in Vzhodne Evrope. ■
Ko cene letijo v nebo
Oglaševanje Brazilije je zelo privlačno, zlasti Ria
de Janeira, ki je predstavljen kot čarobno mesto
plesa in zabave med karnevalom, poseben čar mu
daje tudi njegova slikovita lega med Atlantskim
oceanom z lagunami in peščenimi plažami ter
pragozdom z gorami na drugi strani. Zato je Rio de
Janeiro v očeh mnogih najlepše mesto na svetu.
Resnica je morda na sredini, nas pa je zanimalo,
kakšen je utrip Ria de Janeira in sploh Brazilije v
času karnevala, ko ga obišče rekordno število tujih
turistov. Zanje je takrat poleg obiska karnevala
pomemben predvsem ugoden najem hotelskih
sob in hiš, zato smo poskušali izvedeti, kako je ta-
krat poskrbljeno za počitniške zmogljivosti.
Sara Stropnik, profesionalna plesalka in kore-
ografija sodobnega plesa, ki je bila doslej že
večkrat v Braziliji, tam je tudi živela, nam je med
drugim povedala, da so se domačini zaradi kar-
nevala pripravljeni celo preseliti samo zato, da
lahko tujcem oddajo stanovanje ali hišo za viso-
ko ceno: »Za skupino Slovencev smo najeli hišo,
jo celo pobarvali, uredili, dekorirali, saj je bila v
groznem stanju. Tete mojega prijatelja Olinda so
posodile posodo, hladilnik, postelje in vse, kar
smo potrebovali, in hotelček v centru mesteca
je bil nared.« V turistično zanimivih mestih, kot
so Recife in Olinda, kjer je prebivala Stropnikova,
je tudi veliko simpatičnih hotelčkov, vendar so v
času karnevala nesramno dragi. Povpraševanje
je izjemno veliko, kar nam je potrdil še en obi-
skovalec Brazilije Damjan Prelovšek, ki je bil na
letošnjem karnevalu: »Če želite dobiti prenočišče
za karneval, ki bo prihodnje leto, ga morate re-
zervirati že letos, sicer ga boste težko dobili.«
Najem hiše ali hotelčka lahko prinese razočara-
nje, ker so hiše urejeno povsem drugače kot pri
nas. »V obmestnem naselju so povsem prepro-
ste, brez zastekljenih oken, tudi v notranjosti
skromno opremljene. Okoli hiš in ob potokih je
veliko smeti, živali pa so v lesenih utah. Sicer
so zelo barvite, tesno povezane, v artističnem
mestu Olinda je skoraj v vsaki hiši galerija, ulice

pa so tudi čez leto okrašene s srebrnimi papirji v
zraku. Večinoma so hiše ograjene z ograjo,« pravi
Stropnikova. Damjan Prelovšek je v Riu de Jane-
iru pozoren na to, da so na vseh oknih rešetke. Te
so celo na oknih v višjih nadstropjih, razlog pa
je predvsem v pogostih krajah: »Če se sprehodite
po znani plaži Copacabana v Riu de Janeiru, ne
smete nositi nakita in ure, ker boste ostali brez
vsega.« Kriminala je v večmilijonskih mestih
izjemno veliko, v Riu de Janeiru so posamezni
predeli, ki jih ni varno obiskati niti s policijo.
Tolpe majhnih kriminalcev so se že večkrat doslej
znašle v pravi vojni s policijo, v medsebojnih ob-
računih so streljali tudi v središču mesta.

V Combucu, ob
peščeni plaži toplega

brazilskega zaliva,
ima vile s posestvom

že šest Slovencev, med
njimi Vito Čamernik in

Mirko Tuš.
Pranje denarja je v

Braziliji resna zadeva,
kar pomeni, da ne

moreš priti v državo s
kovčkom denarja.








